經濟發展事務委員會

在 2019 年 4 月 29 日的會議上就 議程項目 III''競爭事務委員會的工作報告'' 通過的議案

本人現根據《內務守則》第22(p)條動議下列議案:

國際油價已由高位回落不少,但本地燃油零售價卻屢創新高,所以本 港油公司不時被批評油價"加多減少"。

本地燃油零售市場出現以下懷疑反競爭行為:

- (一) 其他市場的油價每日均有所變動,但本港油價可以整個月也維持 不變;
- (二) 當原油成本下跌時,油公司亦不會降低零售價;及
- (三)各油公司燃油零售價異常接近,甚至長期將價格訂於同一水平; 消費者苦無選擇,被迫"捱貴油"。

本委員會促請競爭事務委員會立刻就此事展開正式調查,以保障本港 消費者權益。

動議人: 譚文豪議員

(Translation)

Panel on Economic Development

Motion passed under agenda item III on "Report on the work of the Competition Commission" at the meeting on 29 April 2019

I hereby move the following motion under Rule 22(p) of the House Rules:

While international oil prices have tumbled from the peak levels, local retail fuel prices have hit record highs time and again. Hence, oil companies in Hong Kong are often being criticized for the situation of "more going up, less coming down" in respect of oil prices.

The following suspected anti-competitive conducts are identified in the local fuel retail market:

- (1) while oil prices in other markets change every day, local oil prices can remain unchanged for a whole month;
- (2) oil companies will not reduce their retail prices even though the crude oil price has dropped; and
- (3) fuel retail prices of various oil companies are exceptionally close to each other and even set at the same level for a long period of time. Having no other choices, consumers are forced to pay more for fuel.

This Panel urges the Competition Commission to commence a formal investigation into the matter so as to protect the interests of consumers in Hong Kong.

Motion moved by: Hon Jeremy TAM Man-ho